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ESZÉLGETÉS OSZKÓ PÉTER PÉNZÜGYMINISZTERREL

öltségvetésról félidőben
~ég éppen idejében. Ha még további két-három hónapot csúszik a találkozónk,

het, okafogyottá is válik. No nem a téma miatt, egy pénzügyminiszterrel
mindig érdemes interjút készíteni, hanem mert év végével, ha minden a tervek
nerint alakul, Oszkó Péter, a Magyar Köztársaság pénzügyminisztere már nem

z budakeszi lakos, s Budapest II. kerülete pedig már kiesik aBudántúl
. {agazin látóteréből.

. lényeg, hogy összejött a beszélgetés. S te·
· tve, hogy találkozásunkkor alig pár nap-
al voltunk az után, hogy a hagyomány

szerint a miniszter a vízbivalybőr táskával,
oenne a jövő évi büdzsé tervezetével, a]ó-
zsef nádor térről átsétált a Kossuth térre,
zni mással is indíthattuk a beszélgetést,
mint az ország pénzügyeivel, ezen belül is
az önkormányzatokéval. Ugyanis a költ-
·gvetési tervezet egyik legnagyobb vissz-
angot kiváltott tétele, hogy 2010-ben 120

:nilliárd forinttal kevesebbet kapnának a
özponti keretből a helyhatóságok. Azt

:nondják, egy ekkora mértékű megszorítás
teljesen ellehetetlenítené az önkorrnányza-
· szférát. Oszkó Péter egyetért-e ezzel?
- Természetesen tisztában vagyunk az-

zal - válaszolja a 36 éves korára Kossuth
Lajos székébe került szakember -, hogy az
önkormányzatoknak nehéz évük lesz a kö-

tkező, akárcsak az egész országnak. Tu-
om azt is, hogy az önkormányzatok jó

része krónikusan alulfinanszírozott, vagy·
kevesebb bevétele van annál, mint arneny-

yire a feladatai ellátásához szüksége len-
ae, Ugyanakkor ki kell mondani azt is, hogy
összességben az önkormányzatokra nem
eveset költ az állam, és hogy bizony a

rendszerben még bőven vannak tartale-
ok. Mint oly sok ágazatra Magyarorszá-

gon, az önkormányzati rendszerre is érvé·
yes az, hogy egyszerre van jelen a szűkös-
·g és a pazarlás. Hadd mondjam el azt is,
ogy nemcsak az önkormányzatok költhet-
ek majd kevesebbet 2010-ben, mint ed-

dig, a teljes jövő évi költségvetés kiadási
ldala 400 milliárddallesz kevesebb, mint

zz idén. Ez nemcsak az önkormányzatokra,
ae szinte mindenkire, a családokat is bele-
ertve, terheket ró. De visszatérve az önkor-

ányzatokra, beszéljünk arról is, miből is
ődik össze ez a bizonyos 120 milliárd.

- Valóban, miből?
- 35 milliárd egy automatizmus ered-
énye, hiszen ne feledjük, hogy 5 száza-

ekkal csökken a TB-járulék, kisebb lesz az
_ észségügyi hozzájárulás mértéke, és saj-
os, de tovább csökken a tanulók száma

az iskolákban. Márpedig az önkormányza-
tok foglalkoztatják ma Magyarországon a
legtöbb embert, és tartják fenn a legtöbb
oktatási intézményt.

- fó, de még mindig ott van 85 milliárd.
- Folyatom: SO milliárdot a megyei be-

ruházások leállításán tudunk rnegspórolni.
- És akkor mi lesz az uniós pályázatokból

tervezett ftJlesztésekkel?
- Azok önrészére megvan a fedezet, nincs

általános beruházási stop, csák a százszáza-
lékosan hazai beruházásokat tartjuk vissza,
illetve halaszt juk el.

- És akkor, ha jól számolok, még mindig
marad 35 milliárd forint, azt honnan veszik el?

- A normatívák csökkentésével érjük el
ezt a megtakarítást.

- De hiszen a normatívák eddig sem fedez-
ték a feladatok, például az oktatás, tényleges
költségeit? Az önkormányzatok joggal mond-
ják, hogy egyre több feladatot kell ellátniuk,
egyre kevesebb pénzből.

- Itt vannak azok a bizonyos tartalékok,
amiket jobb gazdálkodással felszínre lehet
hozni.

Oszkó Péter,
de itt nem Kossuth székében

- Tudna mondani padát?
- Hogyne. Például azzal, hogy az ipar-

űzési adó beszedését január elseje után az
APEH fogja végezni, csökken az önkor-
mányzati adóhatóságok munkája De szá-
mos esetben mutathatók ki párhu zamossá-

gok az önkormányzati, a megyei és az álla-
mi intézmények között. Itt nagyon sok meg-
takarítási lehetőség van még. Anélkül, hogy
az alapfeladatok elláthatósága sérülne. Szó-
val én nem tartok attól, hogy az önkormány-
zatok gazdálkodása jövőre összeomlana.

- A jövő évi büdzsé másik, nagy vitát ki-
váltó tétele a vagyonadó. Nyilván tudja, hogy
mint a vagyonadó atyja, nem fogják imába

foglalni a nevét a magyar adófizetők.
- A magyar adórendszer egyik fő hiá-

nyossága, hogy elsősorban a jövedelmeket
és a fogyasztást adóztatja, a vagyont nem,
holott minden fejlett adórendszerben ez így
van. Az ellenállást, ami e téren tapasztalha-
tó, egyszerű civilizációs defektusnak tartom.

- Nem politikai cselről,poltikai csalimadár-
ról ván itt széArra gondolok, hogy a mai el-
lenzék az elsőperctőlfogva bejelentette, hogy kor-
mányra kerülése esetén úgyis azonnal visszavon-
ja a vagyonadót. Önök ennek tudatában mégis
keresztülvitték a parlamentben. Netán azért,
hogy a majdani; önöket követő kormánynak ad-
janak némi mozgásteret, visszavonu/ási ösvényt?
Egy-két rendelkezést majd visszavon nak, de az
önök adómódosításainak többsége, ami fonto-
sabb és nagyobb tételt képez, megmarad?

- Engem biztosan nem ilyen megfonto-
lások, hanem a saját szakmai lelkiismere-
tem vezetett.

- Ön váratlanul lett pénzügyminiszter, egy
évre vállalta. Vannak-e politikai ambíciói az
után, hogy lejár a mandátuma?

- Korábban nem vágytam politikai pá-
lyára, engem is váratlanul ért ez a
lehetőség, de nem bántam meg. Nagyon
sokat tanultam nemcsak szakmailag, ha-
nem például a konfliktuskezelés terén. És
természetesen rengeteg hasznos informá-
ciót is szerezhettem. Az hiszem, mind a
személyiségem, mind a tudásom épült az
itteni tapasztalatok nyomán. Ha lejár a
mandátumom, nem a politikában kivá-
nom folytatni, szerintem jó, ha az ember
egzisztenciálisan nem köteleződik el a po-
litika iránt, így ugyanis jobban tudja mű-
velni akkor, ha megint adódik egy lehe-
tőség. Végül is még csak 36 éves vagyok,
nem jelenhetem azt ki, amit egy politikus
különben sem tanácsos, hogy kimondjon,
hogy tudniillik: soha.

- Meddig marad a családjával még Buda-
keszin? Tudjuk, épül az új otthona.

- Szeretném még az idén befejezni az
építkezést és valamikor év végén beköltöz-
ni. Ezzel együtt nem felejtem el sem én,
sem a családom az a nyolc évet, amit bu-
dakesziekként töltöttünk el itt, és amit ez-
alatt kaptunk ettől a várostól. eXabo Tibor
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